
جدول نرخ سکه و ارز

اقتصادی
صفحه 4

سه شنبه           ۲۷ آذر ۱۳۹۷
۱۰ ربیع الثانی ۱44۰ - شماره ۲۲۰۷۷

قیمت )به تومان(نوع سکه
3.500.000سکه تمام طرح جدید
3.300.000سکه تمام طرح قدیم

1.750.000نیم سکه
1.030.000ربع سکه

640.000گرمی
305.900هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
10.017دلار
11.769یورو
12.825پوند

2.012لیر ترکیه
2.756درهم امارات

در شرایطی که کشورهای اروپایی بارها 
بر ادامه برجام بدون آمریکا تاکید کرده اند، 
اما رئیس  ســازمان هواپیمایی کشوری 
صریحا اعلام کرده کشــورهای اروپایی 

سوخت هواپیما به ایران نمی دهند! 
هرچند کشــورهای اروپایی پس از خروج 
آمریکا از برجام، از پایدار ماندن این توافقنامه 
حمایت کردند اما آنچه تاکنون در عمل رخ داده 
این اســت که ایران از جهت همکاری نکردن 
اروپایی ها متضرر شده است. به عبارت دیگر، 
با وجود اینکه برخی سران کشورهای اروپایی 
مانند امانوئل ماکرون )رئیس جمهور فرانسه( و 
آنگلا مرکل )صداعظم آلمان( بر تداوم برجام 
تاکید کرده بودند، باز هم نتوانســتند در برابر 
تحریم های آمریکا اقدام درخوری برای تداوم 

ارتباط با ایران انجام دهند. 
در همیــن زمینه، علی عابــدزاده رئیس 
 سازمان هواپیمایی کشور اظهار داشت: تشدید 
تحریم ها توسط دولت آمریکا از اتفاقات مهمی 
بود که توانســت بر این حوزه تأثیرگذار باشد؛ 
به طوری که دولت آمریکا کلیه ســاختارهای 
این صنعت را مورد تحریم قرار داده و شرایط 
هواپیمایی ایجاد برای ســازمان  را   ویــژه ای 

 کرده است. 
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، وی 
افزود: شــرایط ویژه تحریم را در ســال های 
قبل تجربه کرده ایم و ما ســعی خواهیم کرد 
با استفاده از توان داخلی و دانش خود از این  

شرایط عبور کنیم. 
رئیس  سازمان هواپیمایی کشوری در پاسخ 

به سؤالی مبنی بر عدم سوخت رسانی از سوی 
کشــورهای اروپایی و آسیایی به هواپیماهای 
ایرانی گفت: اکثر کشورهای اروپایی و همسایه 
به هواپیماهای ایرانی سوخت نمی دهند و در 
همین خصوص شرکت های هواپیمایی داخلی 
سعی کرده اند با مدیریت صحیح و برنامه ریزی 

درست از این مشکل عبور کنند. 
عابدزاده در پاسخ به سؤالی مبنی بر کاهش 
پروازهای داخلی به دلیل افزایش قیمت بلیت 
هواپیما ها بیان کرد: تعداد مســافران هم زمان 
با افزایش دو برابر ارز کاهش چشمگیری پیدا 
کرده که این اقدام طبیعی است اما امیدواریم 
با اصلاح نرخ های ارز و تغییر در ســاختارهای 

پروازی شاهد افزایش پروازها باشیم. 
وی ادامه داد: تغییر نرخ ارز به صورت پله ای 

و دو برابر شــدن ارز مصرفی ایرلاین ها یکی از 
رخدادهایــی بوده کــه در مقطع زمانی کوتاه 
بر صنعت هوایی کشــور بسیار تاثیر گذاشته 

است. 
رئیس  سازمان هواپیمایی کشوری با بیان 
اینکه در گذشــته محدودیت هایی برای سن 
ناوگان های هوایی ایجاد شده بود، گفت: به دلیل 
تحریم ها نمی توانیم این دستورالعمل را رعایت 
کنیم زیرا شــرکت های هواپیمایی نمی توانند 

هواپیماهای جدید و بهتری را وارد کنند. 
عابــدزاده اضافــه کــرد: دســتورالعمل 
حقــوق مســافران به گونه ای اســت که باید 
کیفیت خدمــات بالاتــر رود و در این حوزه 
 ما اقدامات بســیاری را در دســتور کار خود

 قرار داده ایم.

علی رغم وعده های برجامی 

هواپیماییایران:اروپاییهابهماسوختنمیدهند

در ادامه روند نزولی بازار سهام، شاخص 
بورس تهران با ریزش قریب به دوهزارواحدی 

به کانال 159هزار واحدی سقوط کرد. 
دماسنج بازار سرمایه در پایان معاملات دیروز 
با کاهش 1958 واحدی به رقم 159 هزار و 749 

واحد رسید. 
ترس از رکود شدید اقتصادی،کاهش قیمت 
جهانی فلزات اساســی و نفت و نیز افت نرخ ارز 
از جمله دلایل ریزش مداوم بورس تهران عنوان 

شده است.
در جریان معاملات دیروز سهام، نماد معاملاتی 
تاپیکو با 131 واحد، ســایپا با 55 واحد و ایران 
خــودرو با 42 واحــد افزایش بیشــترین تأثیر 
مثبــت را بر برآورد شــاخص کل بــورس به نام 
خود ثبت کردند و در مقابل، معاملات ســهام در 
نماد معاملاتی شرکت های فولاد مبارکه با 298 
واحد، ملــی صنایع مس ایران بــا 175 واحد و 
گروه مدیریت ســرمایه گذاری امید با 174 واحد 
کاهش، بیشترین تاثیر منفی را در محاسبه این 
نماگر به دوش کشیدند.ارزش کل معاملات دیروز 
بورس تهران هم به حــدود 461 میلیارد تومان 
رسید که این رقم بیانگر کمبود شدید نقدینگی 
در بازار اســت.بر اســاس این گزارش دیروز بازار 
ســهام کم حجم ترین معاملات را تجربه کرد در 

سقوطشاخصبورسبهکانال159هزارواحدی

حالــی که در برخی نمادهای معاملاتی از جمله 
ذوب آهن اصفهان، بانک تجارت، سایپا و بانک ملت 
معاملات درون گروهی و بازارگردانی سهام همسو 
 با معاملات پرحجم حقیقی ها در روندی متعادل

 دنبال شد.
به گزارش فارس، سقوط شاخص کل بورس به 
کانال 159 هزار واحدی و عقب گرد آن به آخرین 

روزهای تابستان امسال باعث شده تا تحلیل های 
مختلفی مبنی بر انتظار برای ریزش بیشتر شاخص 
بورس باز هم ادامه یابد.گفتنی اســت ســقوط 
شاخص به کانال159هزار واحدی در حالی است 
که شاخص کل بورس در نهم مهرماه سال جاری 
بر روی رقم 195هزار و 480واحد ایستاده بود و 
بر این اساس میزان افت نماگر اصلی بازار سهام 

تا دیروز بیش از 35هزار واحد بوده است.برهمین 
اســاس ارزش بازار ســرمایه نیز در این مدت تا 
40درصــد کاهش یافته که این نشــانگر خروج 

نقدینگی از این بازار است.
چندی پیــش در روزنامه کیهان نوشــتیم 
که تعدادی از ســهامداران بورســی در تماس با 
گــروه اقتصادی ضمن ابــراز نگرانی از وضعیت 
 نزولی بازار خواســتار حمایت دولت از این بازار 

شدند.
یکی از همین سهامداران با بیان اینکه وضعیت 
کنونی بورس سبب خروج بیش از پیش سرمایه ها 
از بازار ســهام خواهد شد گفت: چرا دولت مردم 
را در شــرایط مثبت بورس به حضور در این بازار 
دعوت می کند ولی در شــرایط منفی توجهی به 

آن نمی کند؟
وی افزود: بسیاری از سهامداران خرد با دعوت 
دولت اقدام به حضور در این بازار کرده اند ولی الان 
با زیان سنگینی مواجه شده اند که جا دارد دولت، 

تدبیری در این رابطه داشته باشد.
نوید خاندوزی کارشناس بازار سرمایه نیز در 
گفت وگویی با بیان دلایل تداوم ریزش بازار گفته 
بود: سیاست دولت در قبال حمایت از بازار سهام 
فقط در حد اظهار نظر است و هیچ راهکاری برای 

بازار سرمایه ندارد.

رئیس  شورای تامین کنندگان دام کشور از افزایش بیش از 
100درصدی قیمت گوشت گوسفندی از درب دامداری تا مغازه 

خبر داد.
منصور پوریان با بیان اینکه دامدار بره را با قیمت 25 هزار تومان در 
درب دامداری عرضه می کند، گفت: لاشــه های گوسفندی برای قصاب 
کیلویی حدود 55 هزار تومان تمام می شــود و باید با قیمت 58 تا 59 

هزار تومان به دست مصرف کننده برسد.
 به گزارش خبرگزاری دانشجو، وی با اشاره به اینکه تثبیت قیمت ها 
در بازار گوشت، مهم است، افزود: در بخش گوشت قرمز به ویژه گوشت 
گوسفندی، کشور خودکفا بود، اما عواملی وجود داشت که موجب شد 
در برخی جا ها با کمبود گوشت روبرو شویم، ولی با تلاش واردکنندگان 

نیاز های کشور رفع شد.
وی با بیان اینکه قیمت های گوشت قرمز در سطح بازار، قابل قبول 
نیست، ادامه داد: همه اصناف با قیمت فعلی گوشت قرمز مخالف هستند.

پوریان افزود: تقاضای بازار تغییر کرده و خواهان بره های 3 تا 4 ماهه 
است در حالی که دامداران، بره های خود را در سن 7 تا 8 ماهه عرضه 
می کنند.پوریان گفت: تولیدات بخش پرواربندی کشور در وزن های 65 

تا 70 کیلوگرم است.
رئیس  شورای تامین کنندگان دام کشور گفت: دامدار بره را با قیمت 

25 هزار تومان در درب دامداری عرضه می کند.
پوریان افزود: لاشــه های گوسفندی برای قصاب کیلویی حدود 55 
هزار تومان تمام می شود و باید با قیمت 58 تا 59 هزار تومان به دست 
مصرف کننده برســد.این ارقام در حالی عنوان شــده که در بازار قیمت 

گوشت گوسفندی بعضا به کیلویی 80 هزارتومان هم رسیده است
وی با بیان اینکه یک درصد از تولیدات کل کشور را صادرات داشتیم، 
گفت: تولید سالانه کشور 12 میلیون راس بره و میانگین جمعیت دام 

گوسفندی 55 میلیون راس است.
پوریــان با بیان اینکه قاچاق دام به ویــژه دام های مولد به صورت 
گسترده در حال انجام است، گفت: همزمان با ممنوعیت صادرات، پدیده 

شوم قاچاق در دام ایجاد شد.

افزایش بیش از 100درصدی
 قیمت گوشت گوسفندی از دامداری تا مغازه

عضو کمیسیون انرژی مجلس گفت: بخشی از 
بدنه وزارت نفت تمایل به عرضه نفت در بورس 
و ورود بخش خصوصی به تجارت نفت نداشت 
و الان هم قصد دارند این راهکار ضدتحریمی 

را متوقف کنند.
هدایت الله خادمی در گفت وگــو با فارس افزود: 
بســیاری از پالایشــگاه ها در دنیا هســتند که از ما 
نفت نمی خرنــد و اگر بخش خصوصی بتواند به این 
پالایشگاه های کوچک و خصوصی که قابل رصد توسط 
آمریکا نیستند، نفت بفروشد اتفاق خوبی رخ می دهد 
ولی متاسفانه کسانی که مخالف عرضه نفت در بورس 
هســتند تاکید دارند که بخش خصوصی قادر به این 

کار نخواهد بود.
نماینده مردم ایذه و باغملک در مجلس همچنین 
با رد افشای اطلاعات خریداران نفت در بورس، درباره 
قیمت نفت فروخته شده به آنها گفت: ما در شرایط 

تحریم هســتیم و کار در این شرایط ابزارهای خاص 
خودش را می طلبد. اگر ما خریداران زیادی داشــته 
باشیم به تبع می توانیم قیمت را بالا ببریم و اگر تعداد 
خریداران کم باشد مجبور هستیم قیمت را به صورت 
منطقی و معقول کاهش دهیم. در وضعیت کنونی هم 
امکان فروش نفت به قیمت بالا وجود ندارد زیرا نفت 
ایران یک نفت تحریم شده است و قطعا برای دارنده  
آن هزینه هایی درپی دارد. لذا اعطای تخفیفی معقول 

در یک سازوکار رقابتی منطقی به نظر می رسد.
وی با  اشاره به نظارت های موجود در فرآیند عرضه 
نفت در بورس گفت: با این حال خود وزارت نفت باید 
بر این کار نظارت داشته باشد چون وزارت نفت است 
که دارد کالایی را می فروشد پس باید مطمئن باشد 
درآمدش را به دست می آورد. کمیسیون انرژی مجلس 
هم باید نظارت های خودش را فراتر از کنترل و نظارت 

وزارتخانه ها و دولت داشته باشد. 

سایر نهادهای نظارتی هم باید نظارت بکنند اما 
نبایــد کار را آنقدر پیچیــده و خطرناک جلوه دهیم 
که هیچ کسی حاضر نشود بیاید چون خریداری که 

می خواهد بیاید، یک کار تجاری می خواهند بکند.
خادمــی درباره علت توقف عرضه نفت در بورس 
بیان کرد: ما به عنوان کشوری که بزرگ ترین دارنده 
نفت و گاز جهان هســتیم، هنوز داریم خام فروشی 
می کنیــم یعنی در زمین دشــمن بــازی می کنیم. 
رهبــری ده ها بار فرمودند خام فروشــی نکنید چون 

امروز را می دیدند. 
خام فروشــی یعنی تک محصولی، یعنی اجبار به 
ارزان فروشی و در معرض تهدید دشمن قرار گرفتن. 
ولی اگر پالایشــگاه احداث می کردیــم و نفت را به 
چندیــن محصول با ارزش دیگــر تبدیل می کردیم، 
امکان تحریــم نبود.نماینده مردم ایذه و باغملک در 
مجلس خاطر نشــان کرد: زمانی مسئولین به جای 

اینکه پالایشگاه تاسیس کنند، گفتند بنزین بخریم. 
در حالی که اگر پالایشــگاه می ساختیم هم  اشتغال 
ایجاد می شد و هم مورد تحریم قرار نمی گرفتیم. آن 

افراد به کشور خیانت کردند.
خادمی تاکید کرد: الان هم وزارت نفتی ها مخالف 
عرضه نفت در بورس هســتند هر دولت می آمد، به 
وزارت نفــت تکلیف می کرد که نفــت را در بورس 
عرضــه کند، اما چون بخشــی از بدنــه وزارت نفت 
تمایل به انجام این کار نداشــت شرایط را به گونه ای 
رقم می زد که بخش خصوصی نتواند وارد تجارت نفت 
بشــود و کنار برود. حالا هم در زمانی که گلویمان را 
گرفته انــد، نفت را عرضه کردیم و تازه الان هم قصد 
دارند آن را متوقف کنند ولی به خاطر کاهش میزان 
صادرات و جو رســانه ای ایجاد شده بالاجبار این کار 
 را انجــام می دهند که البته این عرضــه باید تداوم 

داشته باشد.

عضو کمیسیون انرژی مجلس:

بخشیازوزارتنفتمیخواهدجلویعرضهنفتدربورسرابگیرد

یک کارشناس اقتصادی با اشاره به اینکه حدود 58 درصد مردم 
که خودرو ندارند، از یارانه سوخت استفاده نمی کنند گفت: در حال 

حاضر ثروتمندان 11 برابر فقرا یارانه پنهان دریافت می کنند. 
به گزارش خبرگزاری فارس، ســید محمد صادق الحسینی در گفت وگو 
با برنامه پایش اظهار داشت: ما کشوری هستیم که دهه های متمادی مسائل 
را حل نکردیم، مداوم مســائل را گذاشتیم که دولت های بعدی حل کنند و 

دولت ها به هر نحوی خواستند، از مسائل فرار کنند. 
وی افزود: ابر چالش بیکاری، محیط زیست، نظام بانکی و ابر چالش مسائل 
منطقه ای مهم ترین ابر چالش هایی هستند که کشور با آنها درگیر است. حال 
علاوه بر این ابر چالش هایی که کشور با آنها درگیر است یک شوک سیاسی 

و اقتصادی به نام تحریم ها به کشور وارد شده است.
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: اگر تحریم هایی که بر کشور ما اعمال 
شد بر ترکیه، آلمان و ایتالیا اعمال می شد ساختار اقتصادی این کشورها از هم 
می پاشید. آلمان بیشتر از 50 درصد تولید ملی )GDP( آن واردات است، در 
حالی که حدود 22 درصد تولید ملی ایران، واردات است. شرایط ما شرایطی 

است که اقتصاد ما با وجود تحریم ها تاب آورده است. 
به گفته الحسینی، ذکر این نکته لازم است که بدانیم خود تحریم نیست 
که سرانجام تحریم را مشخص می کند، واکنش تحریم شونده است که سرانجام 
تحریم را مشخص می کند. روسیه واکنش درست نشان داد و اجازه داد نرخ 
ارز نوسان کند، نرخ تورم را عادی افزایش داد و دخالت نکرد، رقابت را از بین 

نبرد و انحصار درست نکرد. 
وی اضافه کرد: دولت در ماه های اول واکنش غلطی به تحریم ها نشان داد، 
تعیین نرخ 4200 تومانی برای دلار یکی از واکنش های غلط دولت به تحریم ها 
بود. ارز ترجیهی گذاشتیم، خرید و فروش دلار را قاچاق اعلام کردیم، بورس 
کالا را بســتیم، نظام دادوستد اقتصادی را محدود و غیر رقابتی کردیم و بر 

عکس روسیه عمل کردیم و اینها از جمله اشتباهات دولت بود.
به گفته این کارشناس اقتصادی، در همه سال های اخیر، مشکل  ما این 
بود که نرخ ارز را ســرکوب کردیم. در ایــن دوره هم این کار را کردیم. اگر 
بخواهیم نرخ ارز را کنترل کنیم باید تورم را مهار کنیم. در تحریم ها به سه 
حوزه خانوار، بنگاه های اقتصادی و بودجه دولت فشار زیادی وارد می شود. اگر 
بودجه دولت را متناسب با تحریم ها ننویسیم به مشکل بر می خوریم، همین 
الان کسری بودجه بزرگ سال آینده مشکل ساز خواهد بود. الحسینی ادامه 
داد: باید تهدید ها را به فرصت تبدیل کنیم، یارانه انرژی یکی از تهدید هاست 
که باید آن را به فرصت تبدیل کنیم. 60 تا 80 میلیارد دلار یارانه پنهان به 
حامل های سوخت می دهیم، این یارانه پنهان یعنی قیمت واقعی یک حامل 

انرژی با قیمتی که اکنون عرضه می شود. 
وی افــزود: 42 درصد ایرانی هــا خودرو دارند و حدود 58 درصد خودرو 
ندارند، پس ما یارانه ســوخت را به خودرودارها می دهیم و کسی که ماشین 
ندارد استفاده نمی کند. در حال حاضر ثروتمندان 11 برابر فقرا یارانه پنهان 

دریافت می کنند. 

یک کارشناس اقتصادی:

ثروتمندان 11 برابر فقرا 
یارانه پنهان دریافت می کنند

مدیرعامل جدید ایمیدرو )سازمان معادن( با اشاره به اینکه 
25 درصد بازار بورس را فلزات تشکیل می دهند، اعلام کرد: باید 

از صدور بخشنامه های پی در پی در بخش صادرات پرهیز کرد. 
بــه گزارش خبرگزاری فارس، خداداد غریب پور در مراســم تودیع و 
معارفه مدیران عامل ایمیدرو اظهار داشت: از نگاه بازار سرمایه، 627 هزار 
میلیارد تومان ارزش بورس است که 25 درصد بورس، کانه های فلزی و 

فلزات اساسی هستند.
وی افزود: حاشیه سود کانه های فلزی 23 درصد است اما در بورس، 
15 درصد بازار را دارند. همچنین کانه های فلزی 10 درصد سود بازار را 
می دهند و فلزات اساسی 33 درصد. یک چهارم بازار سرمایه حوزه کاری 

ما است که حدود 70 هزار میلیارد تومان در بازار جابه جا می شود.
مدیرعامل ایمیدرو با تاکیــد بر اینکه باید با بخش خصوصی تبادل 
افــکار کرد، گفت: ایمیدرو مدعــی رقابت پذیری مواد معدنی برای تولید 
ثروت است و باید به مناطق کمتر توسعه یافته توجه کرد. حفظ  اشتغال 

موجود اهمیت بالایی دارد.
غریب پور با اشاره به اینکه سازمان ایمیدرو سازمان برتر شده بیان کرد: 
صادرات باید تسهیل شود و از صدور بخشنامه های پی در پی پرهیز کرد. 
وی افزود: »کار تیمی« و »مسئولیت پذیری« و »انجام درست کار« را 

در دستور خود قرار داده ام و باید مصارف غیر مولد را کم کرد. 
مدیرعامل ایمیدرو با بیان اینکه حرف قانون زده می شود اما ساختار و 
کمیته ای تشکیل نمی شود، از تعریف ساختار برای پروژه سنگان در بخش 

کنترل پروژه و تامین مالی و اکتشاف و استخراج نیز خبر داد. 
گفتنی است، صدور بخشنامه های پی در پی، یکی از مهم ترین انتقادات 
بخش خصوصی از دولت اســت، چراکه با تغییر مداوم قوانین و سخت تر 
شدن شرایط کار کردن، بیشترین آسیب ممکن به بخش تولید و در پی 
آن صادرات وارد می شود. در همین زمینه، چندی پیش مسعود خوانساری، 
رئیس  اتاق بازرگانی گفته بود: »در شرایط کنونی و با صدور بخشنامه های 
متعدد و متناقض، همه صادرکنندگان بنام و با تجربه، از ترس قرار گرفتن 

در فهرست قاچاقچیان، صادرات خود را قطع کرده اند.«

رئیس شورای هماهنگی بانک های دولتی با بیان اینکه هنوز 
شورای پول و اعتبار دستور کاری برای تغییر نرخ سود تعیین 
نکرده است، گفت: بانک های دولتی موافق کاهش نرخ سود 

سپرده های بانکی هستند.
محمدرضا حسین زاده در گفت وگو با مهر در خصوص تغییر نرخ 
سود بانکی اظهار داشت: تا آنجا که اطلاع دارم تغییر نرخ سود بانکی 
فعلا مدنظر شورای پول و اعتبار نیست؛ هر چند ممکن است که بانک 
مرکزی برای این موضوع ملاحظاتی را مدنظر داشته باشد؛  اما آنچه که 
دورادور مطلع هستم، فعلا تغییر نرخ سود بانکی در دستور کار نیست.

رئیس شــورای هماهنگی بانک های دولتی افزود: بر اساس اعلام 
رسمی شورای پول و اعتبار، همچنان نرخ سود بانکی برای سپرده ها 
15 درصد و برای تسهیلات 18 درصد است که همین موضوع، ملاک 

عمل بانک های دولتی قرار دارد. 
وی تصریــح کرد: بانک های دولتی با افزایش ســود بانکی موافق 
نیستند؛ چراکه این افزایش منجر به بالا رفتن نرخ سود تسهیلات نیز 
می شود که به همین دلیل، به نفع تولیدکنندگان و استفاده کنندگان 

از تسهیلات خرد بانکی نیست. 
حسین زاده معتقد است که رابطه دو نرخ سود تسهیلات و سپرده 
باید معقول شــود و برای سپرده گذاران نفع داشته باشد؛ ضمن اینکه 
بــه ضرر وام گیرندگان و اســتفاده کنندگان از تســهیلات بانکی هم 
نباشــد؛ بنابراین باید خیلی مراقبت کــرد که هر تصمیمی در حوزه 
نرخ ســود، چه تبعات مثبت و منفی دارد؛ بر همین اساس است که 
برای تغییر در نرخ ســود بانکی در شرایط کنونی، یک شبه نمی توان 
 تصمیم گرفت و باید بررســی های اقتصادی کافــی را در این زمینه

 صورت داد.

گروه اقتصادی- 
در شرایطی که بانک مرکزی وعده مهار نقدینگی را داده بود، 
این شاخص در پایان مهر ماه رشد بالای 20 درصد را ثبت کرد و 

به مرز هزار و 700 هزار میلیارد تومان رسید. 
هرچند یکی از انتقاداتی که حسن روحانی به دولت قبلی وارد می کرد، 
رشــد بی رویه نقدینگی بود، ولی آمارهای بانک مرکزی نشــان می دهد 
نقدینگی در این دولت هم به شــکل افسارگسیخته ای افزایش پیدا کرده 
است؛ بر همین اساس، آمارهای رسمی نشان می دهد نقدینگی کشور از 
490 هزار میلیارد تومان در ابتدای این دولت به آستانه 1700 هزار میلیارد 

تومان رسیده و 3/5 برابر شده است! 
افزایش نقدینگی به حدی در نظام پولی کشور به مشکل اصلی تبدیل 
شــده بود که حتی عبدالناصر همتی، رئیس جدید بانک مرکزی هم در 
ابتدای ســکانداری خود بارها به موضوع نقدینگی اشاره کرد و حتی در 
شهریور ماه وعده داد: »این بانک با همکاری بانک ها روند رشد نقدینگی 

را مهار می کند و آن را در خدمت تولید و اقتصاد قرار می دهد.« 
البته اظهارات همتی از این جهت که برطرف کردن مشکلات ناشی 
از افزایش نقدینگی را در دســتور کار خود قرار داده قابل تقدیر است اما 
جدیدترین آمارهایی که توسط بانک مرکزی منتشر شده نشان می دهد 

همچنان روند افزایشی نقدینگی ادامه داشته است.  
براساس آمارهای جدید بانک مرکزی، نقدینگی کشور به رقم یک هزار 
و 693 هزار میلیارد تومان رسیده و در آستانه هزار و 700 هزار میلیارد 
تومان قرار گرفته، درحالی که از زمان روی کار آمدن همتی )مرداد 97( 

بیش از 47 هزار میلیارد تومان به حجم نقدینگی اضافه شده است. 
اما آنچه باعث می شود عملکرد تیم جدید بانک مرکزی را در زمینه 
نقدینگی مثبت ارزیابی نکنیم این اســت که رشد این شاخص همچنان 
بالای 20 درصد بوده و با توجه به اینکه رشــد نقدینگی در پایان مرداد 
)ماه نخست تصدی گری همتی( 20/5 درصد بوده و در پایان مهر ماه به 
20/7 درصد رسیده، می توان گفت این شاخص مهار که نشده هیچ، رشد 

بیشتری هم داشته است!

قیمت بازار)تومان(قیمت کارخانه)تومان(نوع خودروردیف
22/492/00038/400/000پراید 1111
22/709/00035/400/000پراید 2131
23/400/00035/800/000پراید 3151
74/952/600131/100/000چانگان4
27/507/00041/000/000تیبا صندوق دار5
31/143/00047/000/000ساینا دنده ای6
32/944/60056/500/000پژو 7405
8SLX 35/105/90061/000/000پژو
34/745/20058/000/000پژو 405 دوگانه سوز9
40/595/70071/000/000پژو پارس10

11 TU5 پژو پارس
42/481/00080/000/000کلاس13

36/286/00061/500/000پژو 206 تیپ 122
41/942/00072/500/000پژو 206 تیپ135

پژو 14206
V842/763/10073/000/000 صندوقدار

15(LX)33/535/40060/000/000سمندال ایکس
16EF7 34/338/20061/500/000سمند

سمند دوگانه سوز 17
36/616/00065/500/000کلاس16

46/989/40081/500/000دنا18
53/265/800115/000/000تندر پلاس اتوماتیک19
47/128/30091/500/000پژو 207 دنده ای20
142/700/000282/000/000مزدا21
50/000/000101/000/000اچ سی کراس22
53/153/000107/500/000دنا پلاس23
20754/361/900116/000/000 اتوماتیک24
114/994/000237/000/000پژو 252008
39/590/00063/000/000رانا26

قیمت خودروهای داخلی  1۳۹۷/۹/۲۶

مدیرعامل ایمیدرو مطرح کرد

ضرورت خودداری از
 صدور بخشنامه های مکرر در بخش صادرات

یک مقام بانکی:

بانک های دولتی 
با افزایش سود سپرده مخالفند

برخلاف وعده های بانک مرکزی

میزان نقدینگی
 به مرز 1۷00 هزار میلیارد تومان رسید

ارزیابی نمایندگان مجلس از بودجه سال آینده در گفت وگو با کیهان

بودجه ۹8 با شرایط خاص کشور
بیگانه است

گروه اقتصادی-
نمایندگان مجلس تأکید کردند که بودجه سال 
آینده کشور باید با توجه به شرایط تحریمی و جنگ 

اقتصادی ارائه شود.
لایحه بودجه ســال آینده روز پنجشنبه 15 آذر در 
محل سازمان برنامه و بودجه، با حضور رئیس این سازمان 
و خبرنگاران رونمایی شــد. هرچند انتظار می رفت مانند 
سال های گذشته جزئیات بودجه در اختیار رسانه ها قرار 
گیرد، این لایحه با این توجیه که هنوز رئیس جمهور آن 
را به مجلس ارائه نکرده اســت، در اختیار رســانه ها قرار 

نگرفت و تنها کلیاتی از آن رسانه ای شد.
یکــی از ارکان بودجه، پیش بینی میزان فروش نفت 
و درآمدهای آن اســت. بر اساس همین کلیات در کنار 
برآوردهای مجلس شورای اسلامی، سناریوی بدبینانه که 
تاکنون مطرح شــده، فروش یک میلیون بشــکه نفت با 
نرخ هر بشکه 50 دلار در سال آینده است. در سناریوی 
خوشــبینانه هم دولت می تواند دو میلیون بشکه نفت با 
قیمت هر بشکه 55 دلار بفروشد. البته درباره نرخ تسعیر 

)تبدیل دلار به ریال( هنوز بررسی ها ادامه دارد.
حدود دو هفته از رونمایی کلیات بودجه می گذرد و 
هنوز جزئیات این لایحه منشر نشده است، اما خبرهایی که 
درباره برخی جزئیات آن به بیرون درز کرده نشان می دهد 
دستپخت سازمان برنامه و بودجه چندان دلچسب نیست 
و ایرادات اساســی دارد.این ایرادات با رهنمودهای رهبر 
انقلاب مورد توجه بیشتر قرار گرفت و در ادامه، نعمتی، 
عضو هیئت رئیســه مجلس از بررسی لایحه قبل از طرح 
در صحن علنی مجلس خبر داد. دیروز هم علی لاریجانی، 
رئیس مجلس گفت: »مقام معظم رهبری نکاتی را درباره 
بودجه داشتند که براساس آن باید اصلاح ساختار بودجه 
مبتنی بــر کاهش هزینه ها در چارچوب سیاســت های 
کلی قانون برنامه، اقتصاد مقاومتی و قطع وابســتگی به 
نفت باشــد«.در همین رابطه درباره ایرادات بودجه 98 و 
ضرورت های تنظیم آن به سراغ نمایندگان مجلس رفتیم. 
ســهم صندوق توســعه ملی، بودجه نهادهای حمایتی، 
تناســب بودجه با شرایط ویژه کشور در جنگ اقتصادی 
و امنیتــی از جمله مواردی بود که نمایندگان مجلس به 

آنها  اشاره کردند.

ظلم فاحش به صندوق توسعه ملی
سیدحسین نقوی حسینی، عضو کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی درباره سهم صندوق توسعه ملی 
در لایحه پیشنهادی دولت به کیهان خبر داد: طبق قانون 
بایــد 34 درصد از درآمدهای نفتی به صندوق توســعه 
ملی واریز شــود، ولی دولت در بودجه 98 تنها 10درصد 
پیشبینی کرده است؛ این نگاه بازگشت به عقب است، نه 

نگاه توسعه ای.
وی بــا تأکید بر اینکه انتظــار می رود دولت حداقل 
احکام الزام آور قانونی را در بودجه رعایت کند، تصریح کرد: 
درمورد صندوق توســعه ملی ظلم فاحش صورت گرفته 
است.وی با  اشاره به کاهش قابل تأمل سهم صندوق ادامه 
داد: در مقابل، امور جاری بودجه فربه شده و هزینه های 
جاری بیش از 150 هــزار میلیارد تومان از بودجه را به 
خــود اختصاص داده در حالی که طبق قانون باید دولت 
کوچک می شد.در همین رابطه، محمدرضا پورابراهیمی، 
رئیس کمیسیون اقتصادی هم به کیهان گفت: نظر دولت 
ظاهرا کاهش سهم صندوق توسعه ملی به زیر 20 درصد 
اســت، اما پیشنهاد ما این اســت که سهم 34 درصدی 
صندوق توســعه ملی از درآمدهای نفتی حفظ شــود و 
نهایتاً در صورت مشکل در دریافت درآمدهای نفتی، این 

سهم حداقل 20 درصد باشد.
وی تصریح کرد که دولت باید ســایر منابع درآمدی 

مانند مالیات ها را در دستور کار خود قرار دهد.
حمیدرضا حاجی بابایی، عضو کمیســیون برنامه و 
بودجه هــم در گفت وگو با خبرنگار ما تصریح کرد: باید 
حتما برداشت ها از صندوق توسعه ملی به حداقل برسد و 

در مقابل در هزینه های دولت صرفه جویی شود.
توان دفاعی

موضوع مهــم دیگری که مورد تأکیــد نمایندگان 
مجلس قرار داشت، توجه به بنیه دفاعی کشور در بودجه 

سال آتی است.
نقوی حســینی درباره این موضــوع اظهار کرد: ما 
کشوری هستیم که علنا تهدید می شویم، چنین کشوری 
باید در حوزه دفاعی بســیار قوی عمل کند، اما دولت در 

این موارد مجلس را دور می زند!
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی با  

اشــاره به اینکه اعتبارات دفاعی به دو بخش امور جاری 
و توســعه ای تقسیم می شود، به عملکرد دولت در تأمین 
هزینه های توســعه ای این حوزه اشاره کرد و افزود: دولت 
اعتبارات الزام آور دفاعی را در قالب سهم صندوق توسعه 
ملــی لحاظ می کند و مجلــس را در تنگنا قرار می دهد 

که سهم امور دفاعی را در بودجه صندوق تصویب کند!
حاجی بابایی، عضو کمیســیون برنامه و بودجه هم 
با  اشــاره به اهمیت این موضوع عنوان کرد: بودجه ریزی 
ویژگی هایی دارد که از آن جمله به ایجاد رونق اقتصادی، 
کاهش صادرات نفتی و توجه به مسائل امنیتی و معیشتی 

مردم است.
وی ادامه داد: در شــرایط خاص کنونی کشــورمان 
بــه حفظ امنیت و اقتدار نیاز دارد و این موضوع باید در 

بودجه لحاظ شود.
گفتنی است سیدمحمدجواد ابطحی، عضو فراکسیون 
نمایندگان ولایی مجلس هم پیش از این در گفت وگو با 
صبح نو تأکید کرده بود: امسال رشد بودجه دفاعی نسبت 
به رشدی که مدنظر برنامه ششم بوده است کمتر است، 
طبق برنامه ششم باید درصدی از منابع صندوق توسعه 
ملــی به بودجه دفاعی اختصاص می یافت که این بخش 
در بودجه سال 98 پیش بینی نشده است، اصلاح بودجه 

دفاعی هم از موارد مورد تأکید است.
جنگ اقتصادی

شــرایط خاص کشور و تحریم هایی که بعد از خروج 
آمریکا از برجام علیه ایران تجدید شد و ضرورت تنظیم 
بودجه بر اســاس این شــرایط، موضوع دیگری بود که 

نمایندگان مجلس نسبت به آن واکنش نشان دادند.
پورابراهیمی در این رابطه تأکید کرد: در شرایط خاص 
تحریم و جنگ اقتصادی باید بودجه ریزی خاص در دستور 
کار قرار گیرد. اولویت نخست آن است که تا جای ممکن 

هزینه های غیرضروری دولت کاهش یابد.
وی ادامــه داد: تمرکــز بر منابع درآمــدی جدید، 
مدیریــت یارانه های نقــدی و غیرنقــدی در اقتصاد و 
استفاده از دارایی های بلا استفاده دولت، ضرورتهای بعدی 

بودجه ریزی در شرایط خاص میباشد.
اما نقوی حســینی دربــاره محتــوای بودجه نظر 
صریح تری داشــت. وی گفت: بودجــه 98 باید بودجه 

ویژه ای باشــد، چرا که در شرایط تحریمی قرار داریم و 
آمریکا تحریم های ظالمانه خود را علیه ایران احیا کرده 
است، بنابراین باید بودجه ما ضد تحریمی باشد، اما کلیات 
بودجه نشــان می دهد که ضد تحریمی نیست و عادی 

بسته شده است.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی تصریح 
کرد: گویا دولت همان دخل و خرج همیشگی خود را به 
صورت بودجه ارائه کرده و انگار نه انگار که در شــرایط 

تحریمی هستیم و باید بودجه خاصی نوشته شود.
نقوی حســینی ادامه داد:  اشتغال و جلب مشارکت 
مردمی و ســرمایه گذاری بخش خصوصــی در تولید و 
عمران باید محور بودجه باشــد که ساز و کار آن به طور 

جدی دیده نشده است.
سیاست های حمایتی

سیاســت های حمایتی دولت در قالب لایحه بودجه 
98، موضوع دیگری است که توجه نمایندگان را به خود 

جلب کرده است.
ابطحی، عضو فراکســیون نماینــدگان ولایی دراین 
رابطه گفته بود: در بودجه سال 97 اعتبارات مددجویان 
کمیته امداد هفت هزار میلیارد تومان بود که امسال نیز 
بدون افزایش همان مقدار تخصیص داده شد اما با توجه 
به افزایش تورم و ایجاد مشــکل برای مددجویان کمیته 

امداد مقرر شد تا این مورد نیز اصلاح شود.
محمدرضا پورابراهیمی نیز درباره برنامه مجلس برای 
حمایت از مردم در بودجه ســال آینده، به سهام عدالت 
 اشاره کرد و اعلام کرد: تعیین تکلیف سهام عدالت مورد 
نظر مجلس است که اگر دولت آن را تا پایان سال تعیین 
تکلیــف نکند، حتما در بودجه 98 تصمیم گیری خواهد 
شد. بویژه درباره دهک هایی که قبلا هزینه 50 درصدی 
را داده اند، باید مابقی واگذاری سهام تعیین تکلیف شود.

حاجی بابایی هم با  اشاره به اهمیت این موضوع گفت: 
عدالت در پرداخت حقــوق از طریق کاهش هزینه های 
غیرضروری و پرداخــت آن برای رفاه عمومی امکانپذیر 

است.
وی ادامه داد: اگر این مسائل رعایت شود، در وضعیت 
موجود هم می توانیم با بودجه، سدی در برابر تحریم های 

آمریکا بسازیم و آنان را از تحریم پشیمان کنیم.


